
  PROTOKÓŁ Nr 17/2020

z posiedzenia Komisji  Kultury,  Oświaty i Zdrowia,  Komisji  Budżetu, Rolnictwa
i Rozwoju Gospodarczego i Komisji  Rewizyjnej Rady Gminy

odbytego w dniu  23 kwietnia 2020 r.
w sali Gminnego Ośrodka Kultury w Gierzwałdzie.

Posiedzenie rozpoczęto godz. 9 1 0  -  zakończono godz. 11 5 5 .
Przewodniczyła:  Przewodnicząca  Komisji  Kultury  Oświaty  i  Zdrowia  –
Małgorzata Kamińska

Obecni Radni Gminy Grunwald:
1. Ryszard Bala,
2. Ewa Bawolska,
3. Halina Gutowska,
4. Małgorzata Kamińska,
5. Adam Królikowski,
6. Cecylia Lecewicz-Husar,
7. Sławomir Matuszewski,
8. Zbigniew Napłoszek,
9. Dariusz Nowicki,
10. Jerzy Sawicki,
11. Iwona Stanka,
12. Piotr Szewczak,
13. Ewa Ziejewska,
14. Krystyna Zwalińska.

Nieobecni Radni Gminy Grunwald:
1.Arkadiusz Piasecki.

Ponadto w posiedzeniu udział  wzięli :
   1. Adam Szczepkowski - Wójt Gminy 
   2. Jan Sokołowski – Sekretarz Gminy
   3. Sylwia Kierebińska – Skarbnik Gminy
   4. Anna Szypułowska - Stasiak - Radca prawny
 
   
Ad  pkt.  1  i  2.  Przewodnicząca  Komisji  Kultury  Oświaty  i  Zdrowia-  pani
Małgorzata  Kamińska  -  dokonała  otwarcia  posiedzenia  Komisji.  Stwierdziła
prawomocność obrad oraz przedstawiła projekt porządku obrad.

Porządek  obrad  Komisji  został  przyjęty  w  głosowaniu  jawnym  –  14  głosami  za,
przeciwnych  nie  było,  wstrzymujących  się  nie  było  w/g  następującego
wyszczególnienia:
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1.  Otwarcie – stwierdzenie prawomocności obrad.
2.  Przyjęcie porządku obrad.
3. Przyjęcie protokołów z posiedzeń komisji:
3.1. Protokół 16 /2020 z dnia 27 luty 2020 r. - wspólne posiedzenie komisji
3.2 Protokół 16B/2020 z dnia 25 luty 2020r. Komisja Skarg Wniosków i Petycji oraz Kultury
Oświaty i Zdrowia
3.3 Protokół 16C/2020 z dnia 2 marca 2020r. Komisja Skarg Wniosków i Petycji.
3.4 Protokół  16D/2020  z  dnia  2  marca  2020r.  Komisja  Budżetu  Rolnictwa  i  Rozwoju
Gospodarczego.
4. Zaopiniowanie projektów uchwał na XXII Sesję Rady Gminy Grunwald: 
4.1  w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Grunwald na lata 2020 – 2034;
4.2  w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2020 rok;
4.3  w sprawie emisji  obligacji  komunalnych oraz określenia zasad ich zbywania,  nabywania  
i wykupu;
4.4  w  sprawie  przyjęcia  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Grunwald na 2020 rok;
4.5  w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr  XXXVIII/222/2017  Rady  Gminy  Grunwald  z  siedzibą
w Gierzwałdzie z dnia 31 marca 2017r. sprawie umieszczania reklam na terenach, budynkach i
innych obiektach i urządzeniach komunalnych oraz pobierania z tego tytułu opłat;
4.6 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu opieki nad zabytkami Gminy Grunwald 2020-2023;
4.7  w  sprawie  przyjęcia  Regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku  na  terenie  Gminy
Grunwald;
4.8 w sprawie przyjęcia Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Grunwald na lata 2019-2022
z perspektywą na lata 2023-2026;
4.9 w  sprawie  przystąpienia  do  opracowania  Wieloletniego  Planu  Inwestycyjnego  Gminy
Grunwald;
4.10  w sprawie umorzenia pożyczki dla Ochotniczej Straży Pożarnej we Frygnowie 
5. Wolne wnioski i zapytania.
6. Zamknięcie obrad.

Ad pkt. 3.
Przewodnicząca Komisji  -  pani  Małgorzata Kamińska –  kolejnym punktem jest
przyjęcie protokołów z posiedzeń komisji Rady Gminy Grunwald.

I. Protokół  16  /2020  z  dnia  27  luty  2020  r.  -  wspólne  posiedzenie  komisji  –
przyjęto w głosowaniu jawnym jednogłośnie.

II. Protokół 16B/2020 z dnia 25 luty 2020r. Komisja Skarg Wniosków i Petycji oraz
Kultury  Oświaty  i  Zdrowia  –  przyjęto  w  głosowaniu  jawnym
jednogłośnie.

III. Protokół 16C/2020 z dnia 2 marca 2020r. Komisja Skarg Wniosków i Petycji  –
przyjęto w głosowaniu jawnym jednogłośnie.

IV. Protokół  16D/2020  z  dnia  2  marca  2020r.  Komisja  Budżetu
Rolnictwa  i  Rozwoju  Gospodarczego  –  przyjęto  w  głosowaniu
jawnym jednogłośnie.
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Ad pkt. 4.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  kolejny  punkt  to
zaopiniowanie  projektów  uchwał  na  XXII  Sesję  Rady  Gminy  Grunwald.  W
związku  z  brakiem  dostępu  do  Internetu  przewodnicząca  ogłosiła  przerwę  do
czasu naprawy łącza  internetowego oraz  poprosiła,  aby radni  pozostali  na swoich
miejscach. Po przerwie wznowiła obrady komisji.
4.1  Projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej  Gminy
Grunwald na lata 2020 – 2034.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  przedstawiła  projekt  uchwały.
Oświadczyła,  że  dokonała  szczegółowej  analizy  budżetu  i  wprowadziła  zmiany
polegające  na  zmniejszeniu  planów  dochodów  o  kwotę  1  661 716,56  zł  oraz
zwiększenia planu wydatków o kwotę 3  568 212,20 zł.  Planowany deficyt budżetu
gminy wynosi  4 350 041,56zł.  Planowane  przychody budżetu  wynoszą  12000000,
00  zł,  natomiast  rozchody  -7  649 958,44  zł.  Poprosiła  o  zadawanie  pytań  do
otrzymanych materiałów.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  zapytała,  z  czego
wynika deficyt,  na co zostały przeznaczone pieniądze, kwota 4 mln zł.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  wynika  z
zobowiązań  z  roku  ubiegłego,  na  które  nie  było  planu.  Planu  nie  było  a  zgodnie
ze  sprawozdaniem  Rb-28S  zobowiązania  są  na  kwotę  ok.  4  mln  zł  dodatkowo
ujęto inwestycje,  które przeszły między sesjami m. in.  Senior Plus i  modernizacja
GOK.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  zapytała  skąd  dochód
12 mln zł.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  z  planowanych
wyemitowanych obligacji.
Przewodnicząca Komisji  -  pani Małgorzata Kamińska – zapytała,  dlaczego jest
teraz to ujęte skoro dopiero jest  to planowane.
Skarbnik Gminy- pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  tak  powinno być
gdyż to jest plan,  który mamy zamiar zrealizować. Planujemy wypuścić obligacje,
więc musimy je odzwierciedlić w WPF.
Radni więcej uwag nie zgłosili.

4.2        w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2020 rok.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  przedstawiła  projekt  uchwały.
Objaśniła  wprowadzone  zmiany:  zmiana  związana  z  deficytem,  zwiększenie
wydatków  inwestycyjnych.  Dodała,  że  są  wymienione  inwestycje,  które  nie
zostały  opłacone  w  poprzednim  roku  i  należało  je  wykazać.  Omówiła  zmiany,
które  zostały  wprowadzone  w  poszczególnych  załącznikach.  Poinformowała,  że
została  zmniejszona dotacja  dla  GOPS, którą  należy wprowadzić gdyż informacja
wpłynęła  po  wysłaniu  materiałów.  Dodatkowo  zwiększono  plan  na  akcyzę
461 315  zł,  zwiększono  plan  na  subwencję  oświatową  o  65  tys.  zł.   Poprosiła  o
zadawanie pytań.
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  zapytał  o  załącznik  nr,  3  co  się  stało  od  27
lutego  2020  r.,  kiedy  było  podsumowanie  roku  2019  i  wymienione  były
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inwestycje  wykonane  i  opłacone  a  dodano  je  do  załącznika  nr  3  np.:  budowa
chodnika w miejscowości Zybułtowo i Stębark.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan Adam Szczepkowski-  odpowiedział ,  że  należało  je
dodać gdyż nie było na nie planów wcześniej  i jest to teraz wyprostowane. 
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  zapytał,  dlaczego  są  one  wymienione  w
inwestycjach na 2020 rok skoro są już zrealizowane i opłacone.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że   nie  było
planu. Inwestycje były wykonane i opłacone,  ale nie były ujęte w planie.
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  zapytał,  dlaczego  nie  było  tych  inwestycji  w
uchwalonym budżecie na 2020 rok.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  oznajmił,  że  jest  to
prostowanie dokumentacji z poprzednich lat.  
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  zapytał  o  leasing  samochodu  oraz  leasing
sprzętu na siłowni, dlaczego nie są wykazane w załączniku nr 3.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że  nie  jest  to
inwestycja tylko spłata rat.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  dodała,  że  zapłata  za  leasing
następuje z paragrafu innego, bo nie jest to wydatek inwestycyjny.
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  oznajmił,  że  poprzedni  leasing  Renault  był
umieszczony w zadaniach inwestycyjnych w zał. nr 3.
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  zapytała,  dlaczego  Radni  nie  otrzymali
budżetu na 2020 rok po wprowadzonych poprawkach.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  ostatnia
poprawka była  z  dnia 3 kwietnia  2020 roku,  ale  została  ona dokonana przez RIO.
RIO  najpierw  zobowiązało  gminę  do  wprowadzenia  poprawki  do  3  kwietnia
2020r.,  ale  w  związku  ze  stanem  epidemii  nie  można  była  zwołać  sesji,  więc
zwróciliśmy  się  do  RIO  z  zapytaniem,  co  powinniśmy  zrobić.  Otrzymaliśmy
odpowiedź,  że nie mamy nic robić gdyż RIO wprowadzi poprawki uchwałą. 
Radny– pan Ryszard Bala-  zapytał  o pozycję 16 w załączniku nr  3,  czy wydatek
2  mln  zł  na  modernizację  i  rozbudowę  oczyszczalni  w  Gierzwałdzie  był  tam
zawarty? Dlaczego znalazł się w projekcje budżetu? Jak z własnych środków chce
Wójt zrealizować tą inwestycje?
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że
oczyszczalnia  w  Gierzwałdzie  wymaga  dogłębnego  remontu  oraz  rozbudowy.
Dodał,  że  sprzedawane  są  nieruchomości  oraz  wydawane  są  decyzje  o  warunkach
zabudowy,  aby  podłączyć  nowych  chętnych  potrzeba  jest  rozbudowa.  Czy  2  mln
zł  w  tym  roku  zostanie  przeznaczone  to  nie  ma  pewności,  mogą  pojawić  się
środki  zewnętrzne?  Kwota  2  mln  zł  wiąże  się  też  z  możliwością  wyemitowania
obligacji gdyż na chwilę obecną nie stać gminy na tą inwestycję.  
Radna  -pani  Ewa  Ziejewska-  wywnioskowała.  Że  brak  jest  zapisu  o  stacji
podniesienia  ciśnienia  wody  dla  Dylewka.  Czy  ta  inwestycja  będzie
zrealizowana? 
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam Szczepkowski-  odpowiedział,  że  inwestycja
ta będzie realizowana są już rozpoczęte prace. 
Radna -pani Ewa Ziejewska- oznajmiła,  że jeżeli  w zamiarach jest  przeniesienie
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punkt z Dylewa na część Dylewka to jest to zły pomysł.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  zaprzeczył  takiemu
rozwiązaniu i oświadczył,  że powstać ma nowa stacja.
Radna -  pani  Ewa Bawolska –  zapytała,  dlaczego ta  inwestycja  nie  jest  wpisana
do  planu  inwestycj i.  Stwierdziła,  że  powinna  zostać  wpisana  do  zestawienia
planu inwestycj i.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  oznajmił,  że  jeżeli  umknęła
to zostanie wykazana.
Przewodnicząca Komisji - pani Małgorzata Kamińska – zapytała o załącznik nr
3  w  sprawie  budowy  siłowni  zewnętrznych  w  Rychnowskiej  Woli,  Frygnowie,
Domkowie jednostką organizacyjną realizującą zadanie jest  Gmina Grunwald.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  było  to
realizowane w 2019r. z funduszy sołeckich. 
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  stwierdziła,  że
inwestycje są zrealizowane. 
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  nie  zostały
opłacone, dlatego przechodzą na ten rok.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  stwierdziła,  że  w
takim razie za te inwestycje zapłaci gmina a nie z funduszu sołeckiego.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam Szczepkowski-  dodał,  że  fundusz  sołecki  to
także opłaca gmina.
Przewodnicząca Komisji  -  pani  Małgorzata Kamińska –  zapytała  o dział  750 w
objaśnieniach  do  budżetu,  dlaczego  zwiększyły  się  wydatki  na  wynagrodzenia  o
127 tys. zł.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  są  to
zobowiązania  z  poprzedniego  roku,  w  związku  z  nieopłaconym  ZUS.  Spłaty
rozłożone  są  w  ratach,  a  wcześniej  nie  było  na  to  planu.  Stan  zadłużenia  z  tego
tytułu  to  ok.  1,5  mln  zł,  której  spłacany  jest  w  ratach  w  związku  z  podpisaną
umową. 
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  spytała,  czy  to  samo
dotyczy Szkół Podstawowych, kwoty ponad 1 mln zł.
Skarbnik Gminy- pani  Sylwia Kierebińska-  potwierdziła  i  dodała,  że  wynika  to
z poprzednich lat.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  zapytała,  czy  dobrze
rozumie, iż w tamtym roku był nieopłacony ZUS.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział  Radnej
Małgorzacie  Kamińskiej ,  że  zasiada  w  Radzie  Gminy  nie  po  raz  pierwszy,  więc
powinna  się  orientować,  że  zaległości  w  ZUS-ie.  Poinformował,  że  zaległości
spłacane  są  z  roku  2017  i  2018  więc  automatycznie  nieopłacane  są  z  roku
bieżącego, bo nie stać na to gminy. 
Przewodnicząca Komisji - pani Małgorzata Kamińska – zapytała o załącznik nr
8,  kwota  dotacji  udzielanych  z  budżetu.  Z  czego  wynika  zwiększenie  dotacji  dla
GOK i Biblioteki.
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Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska  –  odpowiedziała,  że  także  z
zobowiązań,  które  były  opisane  w  sprawozdaniach  GOK  w  kwocie  60  tys.  zł  i
Biblioteki w kwocie 17 tys. zł  i  o te kwoty jest zwiększenie.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  zapytała  czy  te
zobowiązania wynikają za ten rok czy poprzedni.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska  –  odpowiedziała,  że  z  poprzedniego
roku i  wszystkie  zobowiązania są z roku 2019.
Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  oznajmiła,  że  dodanie  w  budżecie  dla  GOK  i
Biblioteki  dodatkowych  pieniędzy  to  zwiększenie  dotacji  celowej  poza
obowiązującą procedurą.  
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  oznajmił,  że  minęło  dopiero  cztery  miesiące  roku
2020.  Dotacja  dla  GOK wynosi  550  tys.  zł  a  już  są  przyznane  dodatkowe  kwoty.
Nie  jest  przedstawiony  plan  finansowy,  GOK  i  Biblioteki,  zapytał  czy  plan  taki
istnieje  i  na  jakiej  podstawie  jest  on  ustalony  i  czy  jest  kontrola  nad  realizacją.
Jeżeli  przyjrzymy się sprawozdaniom, które przedstawiła  Kierownik Biblioteki  to
wynika,  że  jest  ona  geniuszem  w  planowaniu  przedsięwzięć  inwestycyjnych,  bo
wszystko  zostało  wykonane  w  100%.  Dodawanie  kolejnych  funduszy  dla
instytucji,  które  nie  potrafią  planować  i  nie  przedstawiły  planu  budżetowego  na
rok 2020 uznał za niepotrzebne. 
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska -  oznajmiła,  że  zaistniał  błąd  w  załączniku  nr
8  dotacja  celowa  to  nie  140  tys.  zł  a  135  tys.  zł,  zostało  źle  podsumowane  o  5
tys. zł.  
Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  dodała,  że  dotacje  celowe,  które  wynikają  z
realizacji  programu współpracy z  instytucjami  pozarządowymi  to  100  tys.  zł  a  w
załączniku  nr  8  widnieje  kwota  135  tys.  zł.   Jest  to  kolejne  zwiększenie,  które
jest  niezgodne  z  obowiązującą  uchwałą  w  sprawie  współpracy  z  instytucjami
pozarządowymi. 
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  wyraził  opinię,  że  w  tym  roku  na  wynagrodzenia
łącznie  planowane  jest  15  mln  zł,  w  przyszłym  roku  planowane  jest  10  mln  zł
zapytał skąd taka różnica.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  należało
zwiększyć  wynagrodzenia  z  powodu zaległości  w ZUS.  Dzięki  obligacjom będzie
można  spłacić  zaległości  w  tym  roku,  dlatego  w  tym  roku  jest  wyższy  plan  a  w
następnym  roku  jest  niższy,  bo  już  nie  będziemy  spłacać  długu.  Dodatkowo
niższy  plan  wynika  z  wprowadzenia  ograniczeń  nadgodzin  nauczycielom,  które
były  brane  niezgodnie  z  arkuszami  jest  to  duża  oszczędność,  nie  płacimy  za
bilety miesięczne oraz wynagrodzenie kierowców.
Przewodnicząca Komisji  -  pani Małgorzata Kamińska – zapytała,  jeżeli  w roku
ubiegłym nie  były  realizowane  inwestycje  a  zaciągnięto  dwie  pożyczki,  więc  jak
to się dzieje, że dług zamiast się zmniejszać to rośnie.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odniósł  się  do  Radnych,  że
wiedzą,  na  jaki  cel  były  brane  pożyczki.  Pożyczka  była  jedna  oraz  były  chęci
emisji  obligacji  na  kwotę  1,4  mln  zł.  ale  nie  doszło  do  skutku,  więc  trzeba  było
zaciągnąć  pożyczkę na  spłatę  zobowiązań.  Pożyczka ta  była  na  spłatę  rat  kredytu
w Banku Spółdzielczym w Olsztynku za cały 2019 rok, zapłacono za opał za 2017
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i  2018  rok  oraz  za  drogą  w  Kiersztanowie  dla  Starostwa  Powiatowego  i  inne
opłaty dla przedsiębiorców. 
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  spytała,  co  składa  się  na  zobowiązania
wymagalne w kwocie 1 901 715,84 zł stan na dzień  31.12.2019r. 
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- odpowiedział,  że za sam opał
rat  było za ok. 900 tys.  zł.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  zobowiązania
wymagalne  to  te,  których  termin  płatności  minął.  Nie  dotyczy  to  zaległości  w
ZUS  i  Urzędem  Skarbowym  gdyż  jest  podpisana  umowa  na  spłatę  w  ratach.
Zobowiązania  wymagalne  to  właśnie  zapłacono  za  węgiel  oraz  inne  faktury,
których termin płatności minął.  
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  spytała  czy  o  tą  kwotę  wzrosło  zadłużenie
gminy.
Skarbnik Gminy- pani Sylwia Kierebińska- potwierdziła.
Radna -  pani  Ewa Bawolska-  dodała,  że  w sprawie  zobowiązań wymagalnych to
złożyła  zapytanie  i  otrzymała  szczegółową  odpowiedź,  która  jest  opublikowana
na BIP.
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  zapytał  o  załącznik  nr  3  pozycja,  14  co
oznacza utworzenie i wyposażenie domu seniora w miejscowości Glądy.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że  został
złożony  wniosek  do  Urzędu  Wojewódzkiego  o  dofinansowanie  na  przebudowę
świetlicy w Glądach i  zaadaptowanie pod potrzeby dziennego domu opieki  Senior
plus.  Otrzymaliśmy  dofinansowanie,  całkowity  koszt  przebudowy  wynosi
463 132,  62  zł  z  tego  63%  to  dofinansowanie,  czyli  290  tys.  zł  a  koszt  własny
173 132, 62 zł  termin realizacji  do 30.11.2020r.  
Radny- pan Zbigniew Napłoszek- zapytał skąd ta lokalizacja w Glądach.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że  szukane
były  środki  na  remont  świetlicy  w  Glądach  i  nie  było  takich  projektów,  ale
pojawił się właśnie projekt na zadania Senior Plus. 
Radny-  pan  Zbigniew  Napłoszek-  zapytał  czy  dom  seniora  będzie  mógł  pełnić
funkcję świetl icy.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że  nie  ma
przeszkód, aby budynek pełnił także funkcję świetl icy.  
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  dodał,  że  w  zasadzie  to  nie  jest  istotne  czy  będzie
klub seniora czy nie,  bo jeżeli  nie  będzie chętnych  do udziału w zajęciach to  nic
się  nie  dzieje,  a  170 tys.  zł  własnych środków przeznaczamy na  wyremontowanie
obiektu,  który  w  opłakanym  był  stanie.  Miejscowość  Glądy  położona  jest  na
obrzeżach  gminy,  ale  warto  inwestować  w  infrastrukturę  kulturalno-rozrywkową
dla mieszkańców.   
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  poinformowała,  że  dwa  nowe
projekty  sieć  wodociągowa  oraz  E-urząd  zostały  rozłożone  na  lata  2020-2021
zgodnie z ustaleniem. 
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  zapytała  o  dochody  majątkowe  na  rok  2020
jest ponad 3 mln zł a na rok 2019 kwota 290 tys. zł,  z czego to wynika.
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Wójt  Gminy Grunwald-  pan Adam Szczepkowski-  odpowiedział,  że  głównie  ze
sprzedaży nieruchomości. 
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  dodała,  że  dochody  majątkowe  to
także  programy  unijne.  Z  programu  wdrożenia  telemetrii  sieci  wodociągowej
otrzymamy  ok.  800  tys.  zł,  projekt  e-usługi  otrzymamy  ok.  800  tys.  zł  oraz
budowa boiska w Stębarku także ok. 830 tys.  zł.  
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  zapytała  o  wydatki  majątkowe  za  2019  rok
jest 817 tys.  zł a na 2020 rok ok. 7 mln zł.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  jest  to  związane
z inwestycjami, które opisane są w załączniku nr 3.
Radni więcej uwag nie zgłosili.

IV.3 w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz określenia zasad ich zbywania, nabywania 
i wykupu.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  przedstawiła  projekt  uchwały.
Omówiła,  że  planowane  jest  wyemitowanie  14000  obligacji  o  wartości  1000  zł,
czyli  łącznie na kwotę  14 mln zł,  w roku 2020 na kwotę 12 mln  zł  a  w 2021 roku
na 2 mln zł.  W roku 2020 planowana jest  spłata  praktycznie wszystkich kredytów
oprócz  tych,  które  mają  niższe  oprocentowanie  niż  obligacje.  Dodatkowo  reszta,
która zostanie po spłacie  kredytów, czyli  ok.  4 mln zł  przeznaczona jest  na wkład
własny  przy  realizacji  programów  unijnych  np.  senior  plus,  termomodernizacja
GOK,  sieć  wodociągową,  e-usługi  Gminy  Grunwald,  budowę  boiska  w  Stębarku,
przebudowa  drogi  w  Dylewie,  zakup  budynku  w  Mielnie  i  przebudowę  drogi  w
miejscowości Gierzwałd.  Spłata nastąpi po trzech latach od emisji  obligacji,  czyli
od  2023  roku  do  2034  roku.  W sprawie  oprocentowania  to  będzie  ono  niższe  niż
zaciągniętych kredytów.  W chwili  obecnej,  każdy kredyt  ma inne oprocentowanie
i  stała  marża  banku  np.  kredytu  z  2011  roku  wynosi  3,7  a  przewidywana  kwota
stałej  marży z obligacji wynosi 1,8. 
Radny-  pan  Adam  Królikowski -  zapytał,  jakie  jest  oprocentowanie  ostatniego
kredytu z  BS.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  jest  to  kredyt  z
2017 roku o stałej  marży 2,5.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  zapytała  o
oprocentowanie tego kredytu.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  3,68  a  spłacając
połowa oprocentowania będzie oszczędnościami.  
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska –  zapytała  o marże,  jaką
pobierze biuro maklerskie za wypuszczenie obligacji.  
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  poinformowała,  że  emitując
obligację  do końca czerwca 2020 roku zapłata  jest  za rejestrację  1000 zł  za jedną
serię a od 1 lipca koszt jest  dwa razy większy.  Stała marża banku to po wstępnym
rozeznaniu wynosi kwotę 338 tys.  zł inna firma podała 1,2% wartości.  
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  poinformował ,  że
zainteresowany  jest  Bank  Spółdzielczy  w  Olsztynku,  aby  zatrzymać  klienta,  ale
będzie ogłoszony przetarg.  
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Radny–  pan  Ryszard  Bala-  oznajmił,  że  przygotował  zestawienie
przedstawiające rozłożenie spłat  kredytów, które do tej  pory zostały zaciągnięte z
wariantem  po  emisji  obligacji.  (Radni  otrzymali  zestawienie  –  załącznik  nr  3).
Łączna  suma  odsetek  i  rat  kapitałowych  w  przeciągu  13  lat  wyniesie  10  mln  zł
przy  obecnym  stanie,  a  po  emisji  obligacji  po  15  latach  łącznie  raty  i  obsługa
wyniesie  28,5  mln  zł.  Uznał,  że  ratowanie  budżetu  tegorocznego  i
przyszłorocznego  powinno  mieć  miejsce,  ale  w  perspektywie  kilku  lat.  Zapytał
czy jest to opłacalne dla gminy.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  poprosił ,  aby  nie
wprowadzać  radnych  w  błąd  i  nie  mieszać  w  głowach.  Emitujemy  obligacje  nie
po  to  żeby  je  przejeść,  ale  po  to,  aby  wyprowadzać  gminę  z  zadłużenia.
Przedsiębiorca,  który  czeka  na  zapłatę  może  poddać  gminę  windykacji  i  będą
bardzo wysokie  odsetki.  Jeżeli  uda  się  emisja  obligacji  to  spłacimy zobowiązania
w  Banku  Spółdzielczym,  spłacamy  pożyczkę  w  DFF  dodatkowo  mamy  środki  na

realizacje  projektów.  Projekty  senior  plus,  termomodernizacja  GOK,  sieć

wodociągową, e-usługi Gminy Grunwald,  budowę boiska w Stębarku, przebudowa

drogi w Dylewie,  zakup budynku w Mielnie,  zakup wozu strażackiego dla Dylewa

i  przebudowę  drogi  w  miejscowości  Gierzwałd  dodatkowo  jest  w  planie

przebudowa  dróg  w  Mielnie,  Stębarku  i  Frygnowie.  Jeżeli  chodzi  o  budowę

boiska  w  Stębarku  to  projekt  był  źle  zrobiony,  nie  było  badań  gruntu  i  teraz

trzeba  dodatkowe  100  tys.  zł  na  przeprowadzenie  brakujących  analiz,  będziemy

sprawę  wnosić  do  sądu  o  odszkodowanie.  Ponadto  należy  zrealizować  wodociąg

do  Wiśniówka,  Lipowej  Góry  tj .  inwestycja  na  1  mln  zł.  Przygotujemy  projekty

na  drogi  w  Domkowie,  Łodwigowie  i  we  Frygnowie.  Są  to  plany na  najbliższe  3

lata  i  jeżeli  nie  wyemitujemy  obligacji  to  nie  będą  zrealizowane,  nie  ruszymy  z

miejsca a należy się rozwijać. 

Radna  -pani  Ewa  Ziejewska-  odpowiedziała,  że  rozumie  intencje  i  każdy
mieszkaniec  nie  chce,  aby  gmina  odstawała  od  standardów,  ale  dodała,  że  ma
obawy,  aby  aż  tak  wysoką  kwotę  obligacji  emitować.  Stwierdziła,  że  należy
mniejszymi  krokami  wychodzić  z  zadłużeń.  Zaobserwowała,  że  spłaty  kredytu  są
kolosalne  1,4  mln  zł,  1,5  mln  zł  a  jesteśmy w stanie  spłacić  ok.  800 tys.  zł,  skąd
weźmiemy  taką  kwotę.  W  roku  2023  będzie  koniec  obecnej  kadencji  i  nie  chce
zostawić  kukułczego  jaja  kolejnej  władzy.  Poprosiła,  aby zwolnić  tempo,  aby nie
było pretensji  społeczeństwa.
Radna-  pani  Halina  Gutowska-  dodała,  że  potem  Wójt  obwini  Radnych  za
podjętą decyzję tak jak było w sprawie odwołania skarbnika gminy.
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- poprosił,  aby nie dodawać do
jego wypowiedzi słów, których nie powiedział.  Przypomniał swoją wypowiedź,  że
Wójt  wnioskuje  a  Radni  podejmują  decyzję.  Poprosiłem  Radnych  o  odwołanie
gdyż nie wyobrażałem sobie dalszej współpracy, ale głosują Radni.
Radna-  pani  Halina  Gutowska-  skomentowała,  że  była  to  obopólna  sprawa.
Wójt złożył wniosek a Radni zagłosowali i  wina jest po obu stronach.
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- stwierdził,  że to nie wina.
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Radna -  pani  Ewa Bawolska –  spytała  czy jeżeli  rada negatywnie oceni  projekty
uchwał i  nie podejmie uchwały to czy będzie wprowadzony program naprawczy, o
którym już wspominała rok temu. Prosiła o odpowiedź tak czy nie.

Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski -  oznajmił,  że  wtedy  nie

będzie  realizacji  żadnych  inwestycji  tylko  spłacanie  zadłużenia.  Stwierdził,  że

żaden  program  naprawczy  nie  musi  być  wprowadzony,  ale  należy  zrobić

radykalne  cięcia  i  odstąpić  od  wszystkich  inwestycji  m.in.  fundusz  sołecki  i

przeczekać oraz liczyć na przetrwanie.  

Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  odpowiedziała,  że  fundusz  sołecki  nie  jest
realizowany  i  opłacany  w  terminie,  więc  nie  możemy  oczekiwać  należności.
Stwierdziła,  że  jest  to  zabawa  w  kotka  i  myszkę,  budżet  to  jest  czarna  dziura  i
rzeczywiście  tak  wielkimi  kwotami  można  ją  zasłonić.  Oznajmiła,  że  albo
przyjmujemy  propozycję  Wójta  z  emisją  obligacji  albo  realizujemy  program
naprawczy. Mniejsze kwoty jak 2 mln zł  czy 7 mln zł nie ratuje gminy. 

Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski -  odpowiedział,  że  fundusz

sołecki  potrzebuje  środków,  aby  można  było  go  opłacać,  lecz  są  zobowiązania  z

poprzednich  lat  i  zawsze  sięgamy  po  najstarsze  zobowiązania.  Fundusz  sołecki

częściowo jest  realizowany. 

Radna  -  pani  Ewa  Bawolska-  potwierdziła  i  dodała,  że  jest  tylko  pod
przykryciem funduszu sołeckiego, bo opłaca gmina nie dając żadnego zysku.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odniósł  się  do  wypowiedzi
Radnej  Ewy Ziejewskiej,  że  nie  ma zamiaru  podrzucić kukułczego jaja  i  za  3 lata
odejść. 
Radna  -pani  Ewa  Ziejewska-  oznajmiła,  że  raty  kredytu  ją  nie  przekonują,
spytała czy tak duże pieniądze będą na spłatę.  
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  oznajmił ,  że  obecnie
wysokie zaległości nie pozwalają nawet na realizację funduszy sołeckich. 
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  złożył  wniosek  formalny  o  przygotowanie
wszystkich  niespłaconych  zaległości  na  dzień  31.12.2019r.  oraz  te,  które  zostały
spłacone  do  końca  kwietnia  2020r.  Opowiadanie  o  zaległościach  nie  daje  wiedzy
a opieranie się tylko na słowach jest mało racjonalne. 
Radna -  pani  Ewa,  Bawolska –  zapytała,  zgodnie  z  obowiązująca  w księgowości
zasadą  ciągłości,  skoro  na  dzień  31.12.2019r.  otrzymała  dokument,  w  którym  są
opisane  zaległości  to  rozumie,  że  są  to  ostateczne  zaległości  do  zapłaty.
Zapytała, pod jakim paragrafem w budżecie są ujęte zaległości do zapłaty
Radna- pani Krystyna Zwalińska- odpowiedziała, że jest  w sprawozdaniu za rok
2019  jest  zapis,  że  zobowiązanie  wymagalne  na  dzień  31.12.2019r.
wynosi·1 901 715, 84 zł i  wnioskujemy, że nie ma innych zobowiązań.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  są  to
zobowiązania  wymagalne,  czyli  z  tytułu  nieopłaconych  faktur,  ale  na  chwilę
obecną nie opłacamy faktur z roku 2020 gdyż spłacamy zaległości.
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  zapytała  gdzie  są  ujęte  niewymagalne
zobowiązania.
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Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  w  sprawozdaniu
Rb-28S  załącznik  wydatki  jest  ujęta  kwota  zobowiązań  wymagalnych  i
niewymagalnych  ogółem  na  kwotę  ok.  4  mln  zł  z  ujętym  trzynastym
wynagrodzeniem. 
Radna - pani Ewa Bawolska – zapytała  czy dobrze rozumie,  że wydatki na 2020
rok  to  44  mln  zł  i  czy  przy  tak  wysokiej  kwocie  obowiązuje  audyt  i  kiedy  on
będzie.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  jeżeli  plan
przekracza 40 mln zł to jest obowiązek przeprowadzenia audytu wewnętrznego.
Wójt  Gminy Grunwald-  pan Adam Szczepkowski-  dodał ,  że  termin  jeszcze  nie
jest znany, ale z pewnością w tym roku.
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  poinformował,  że  w  sprawozdaniach  rocznych  z
wykonania  budżetu  od  2012  roku  zawsze  pojawiała  się  kwota  zobowiązań
wymagalnych.   5-8  lat  temu  wynosiła  ok.  1  mln  zł  a  w  tym  roku  ok.  2  mln  zł.
Stwierdził,  że  ogon zadłużeń  wobec  odbiorców ciągnie  się  od  lat  i  się  powiększa
a kwota ok.  2 mln zł  jest  do spłacenia,  ale  propozycja emisji  obligacji  jest  nie  do
zaakceptowania.  Jest  to  zadłużanie  na  wielokrotnie  większą  kwotę  i  na  15  lat.
Oświadczył,  że  swoich  dzieci  nie  sprowadzi  do  gminy,  dzieci  Wójta  z  pewnością
sobie  poradzą  z  obciążeniami  podatkowymi  w  gminie,  ale  nie  wszyscy
mieszkańcy mają taką sytuację i mogą sobie nie poradzić.  
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska –  wyraziła  swoje  zdanie
w sprawie emisji  obligacji,  że jest  to nie do przyjęcia gdyż zakładamy sobie pętle
na  szyje  w  postaci  spłat  i  zadłużeń,  które  realnie  powinno  nam  spadać  jeszcze
bardziej  wzrośnie.  Wszelkie  inwestycje  przy  takiej  ilości  spłat  są  nie  realne  do
wykonania  gdyż  jest  to  połowa  budżetu  gminy  to  dług,  jaki  narośnie.
Zaproponowała,  aby zastanowić  się  gdzie  poszukać  oszczędności,  to  nie  musi  się
nazywać  program  naprawczy,  ale  współpraca  w  podjęciu  decyzji  gdzie  można
zacisnąć pasa,  aby wyjść z dołka.  
Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  zapytała  o  str.  7  zał.  nr  1  WPF  zestawienie
wskaźników  spłaty  zobowiązań  na  lata  następne  i  wywnioskowała  obawę,  że  w
momencie,  kiedy  coś  się  przydarzy,  co  będzie  powodowało  konieczność
zaciągnięcia kredytu to nie będziemy mieli  możliwości.  
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  dodała,  że  dlatego
waśnie emisja obligacji,  bo RIO nie wnika przy zaciąganiu kredytu.
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  zapytała,  czy  nie  powinno  być  opinii  RIO
przy emisji  obligacji.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  odpowiedziała,  że  musi  być  opinia
RIO, ale dopiero po podjęciu uchwały.  
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam Szczepkowski-  dodał ,  że  to  RIO podejmuje
decyzję,  ale  należy  odróżnić  kredyt  od  obligacji.  Obligacje  nie  są  ani  kredytem,
ani  pożyczką  i  nie  ważne  jest  ile  mamy  obligacji  i  o  kredyt  zawsze  możemy
wystąpić.  Oszczędności  też  są  szukane  m.in.  trwają  prace  nad  arkuszami
organizacyjnymi  szkół,  aby  zmniejszyć  koszty.  Na  subwencję  oświatową  mamy
dotację  ok.  6  mln  zł  a  wydatki  w  tej  dziedzinie  ponad  10  mln  zł.  Poprosił,  aby
zacząć  zastanawiać  się  nad  zamknięciem  dwóch  szkół,  o  których  rozmawialiśmy
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wcześniej ,  bo  inaczej  będzie  ciężko  przetrwać.  Konsolidujemy  kredyty,  aby
obsługa  była  tańsza  rozciągamy  na  więcej  lat,  aby  było  łatwiej  spłacać  a  przy
okazji  realizujemy  inwestycje.  Mieszkańcy  oczekują,  że  będziemy  realizować
inwestycje. 
Radny- pan Adam Królikowski - stwierdził,  że nie w taki sposób.

Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  poprosił  Radnych  o
przedstawienie swoich pomysłów skoro emisja obligacji się nie podoba.
Radny-  pan  Adam Królikowski -  stwierdził,  że  idą  gorsze  czasy  w  gospodarce  i

należy wstrzymać się z rozrzutnością.  

Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że  nie  jest  to
rozrzutność  tylko  bieżące  potrzeby.  Program  o  wdrożeniu  cyfrowej  sieci
wodociągowej  jest  potrzebny,  aby uszczelnić  kanalizację  i  w  ten  sposób  uzyskać
oszczędności. 
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  skierował  wypowiedź  do  Radnych,  iż  Wójt  próbuje
przekonać,  że  wydanie  28  mln  zł  w  ciągu  15  lat  jest  lepszym  rozwiązaniem  niż
wydanie  10  mln  zł  w  ciągu  13  lat.  Przypomniał,  że  zaciągnięte  kredyty  należy
oddać  a  nie  liczyć  na  program  oddłużeniowy,  który  zlikwiduje  zadłużenie.
Kredyty są zaciągnięte  w bankach prywatnych i  raczej  nie  zostaną  nam umorzone
przez  Rząd.  Po  analizie  WPF wynika,  że  nie  ma  z  czego  spłacać  zobowiązań,  bo
środków z dochodów własnych nie ma a zadłużenie rośnie.  Omówił przygotowane
zestawienie  twierdząc,  że  doliczyć  należy  jeszcze  zobowiązania  w  postaci
nowych kredytów i  pożyczek,  które będą  zaciągnięte.  Stwierdził,  że  każdy Radny
ma  poczucie  odpowiedzialności  za  to,  co  pozostawi  następnemu  pokoleniu  a  w
tym wypadku decyzja będzie obciążała sumienie. 
Skarbnik Gminy- pani  Sylwia Kierebińska-  odpowiedziała,  że  wskaźniki  spłaty
na str.  7 kolumna 8.3 musi  być  większy niż  kolumna 8.1 i  z  tego będzie wynikało
czy można zaciągnąć kolejne zadłużenie.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odniósł  się  do  wypowiedzi
Radnego  Ryszarda  Bali,  że  każdy  kandydując  na  funkcję  Radnego  wiedział,  że
będzie  brał  odpowiedzialność.  Radny  nie  odpowiada  niczym  za  decyzję  w
przeciwieństwie  do  Wójta,  Sekretarza  i  Skarbnika,  którym  zależy,  aby
mieszkańcom żyło  się  lepiej .  Poprosił  Radnych,  aby się  zastanowili  i  zaufali,  bo
jest to jedyna droga dla poprawy sytuacji w gminie.  
Radny– pan Ryszard Bala-  stwierdził,  że  wierzy w dobre zamiary Wójta,  ale  nie
sądzi,  że proponowane rozwiązanie z emisją obligacji jest najlepsze.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  poprosił  o  przedstawienie
„złotego  środka”  jak  spłacać  zobowiązania  i  realizować  inwestycje.  Stwierdził,
że  wygodnie  jest  krytykować  i  oceniać  a  nie  działać,  mieszkańcy  będą  rozliczać
Wójta a nie Radnych. Mieszkańcy oczekują realizacji inwestycji  od Wójta.
Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  zaproponowała  referendum,  aby  mieszkańcy  się
wypowiedzieli  w sprawie długu.
Radni więcej uwag nie zgłosili.
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IV.4     w  sprawie  przyjęcia  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz

zapobiegania bezdomności zwierząt  na terenie Gminy Grunwald na 2020 rok.

Inspektor-  Rydygier Kupisz-  przedstawił  projekt  uchwały.  Stwierdził,  że  co  rok
należy przyjąć  program opieki  nad  zwierzętami.  Zmiany z  poprzedniego roku nie
są istotne jest  to tylko odświeżenie uchwały.  
Radna - pani Ewa Bawolska – zapytała czy zmieniły się kwoty.  
Inspektor- Rydygier Kupisz-  odpowiedział,  że  kwoty są bez zmian,  czyli  25 tys.
zł  wykazany w rozdziale  3  paragraf  14.  W chwili  obecnej  za  3  psy w  schronisku
płacimy 1000 zł miesięcznie.  
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  zapytał  o  pkt.2  §  2  uchwały  zapewnienie  opieki
zwierzętom  bezdomnym  z  terenu  Gminy  Grunwald  czy  przytulisko  na  terenie
kotłowni  nie  powinno  przekształcić  się  w  schronisko  dla  zwierząt.  Czy  nie
zmniejszyłoby to opłat  za  opiekę  w innych instytucjach  dodatkowo schronisko na
terenie gminy mogłoby na siebie zarabiać?
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział,  że  można
utworzyć  schronisko,  ale  nie  liczyć  na  zyski,  bo  nie  jest  to  biznes  dochodowy a
taki, do którego trzeba dokładać.  
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  zapytał  czy  bardziej  się  opłaca  oddawać  zwierzęta
pod opiekę innym instytucjom.
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- stwierdził,  że tak.
Radna-  pani  Iwona  Stanka-  spytała  jak  wygląda  sprawa  z  kotami  bezdomnymi
oraz jak ktoś chce przeprowadzić sterylizację.
Inspektor-  Rydygier  Kupisz-  odpowiedział,  że  jeżeli  są  zgłoszenia  to  Wójt
podpisuje wniosek i należy ze skierowaniem udać się do weterynarza.  
Radna-  pani  Iwona  Stanka-  dodała,  że  pytanie  wynika  z  ostatniej  sytuacji  w
Zybułtowie  gdzie  został  przejechany  kot,  który  cierpiał,  aby  udzielić  pomocy
rannemu  kotu  dzwoniono  do  Gminy  Grunwald,  ale  nikt  nie  zareagował.
Dzwoniono  po  pomoc  do  Gminy  Dąbrówno,  którą  podobno  kontaktowało  się  z
Gminą Grunwald,  ale był brak reakcji.
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- zapytał o miejsce zdarzenia.
Radna-  pani  Iwona  Stanka-  odpowiedział,  że  w  Zybułtowie  na  drodze  gminnej
w centrum wsi, blisko osiedla mieszkańców.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  obiecał,  że  sprawdzi  czy
było zgłoszenie i odpowie na sesji.
Radny-  pan  Jerzy  Sawicki-  dodał,  że  do  5m  przy  pasie  drogowym
odpowiedzialne są służby drogowe.
Radna-  pani  Iwona  Stanka-  stwierdziła,  że  mieszkańcy  wiedzą,  kto  kota
przejechał.
Radni więcej uwag nie zgłosili.

4.  5        w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr  XXXVIII/222/2017  Rady  Gminy  Grunwald  z
siedzibą  w  Gierzwałdzie  z  dnia  31  marca  2017r.  sprawie  umieszczania  reklam na
terenach,  budynkach  i  innych  obiektach  i  urządzeniach  komunalnych  oraz
pobierania z tego tytułu opłat
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Inspektor-  Rydygier  Kupisz-  przedstawił  projekt  uchwały.  Jest  to  uchwała
zmieniona  na  prośbę  radnych  zmieniająca  dwa  punkty.  Zmiany  to  obniżenie  cen
reklam:
 1)  transparentowe było  8  zł  za  każdy rozpoczęty m 2 /dzień”  zastępuję  się  5  zł  za
każdy rozpoczęty m 2 /dzień,
 2)  trwale  związane  z  gruntem było  70  zł  za  każdy  rozpoczęty  m 2 /miesiąc  zastę-
puję się 50 zł  za każdy rozpoczęty m 2 /miesiąc.
Radni uwag nie zgłosili.

4.6    w  sprawie  przyjęcia  Gminnego  Programu  opieki  nad  zabytkami  Gminy

Grunwald 2020-2023.

Inspektor-  Rydygier  Kupisz-  przedstawił  projekt  uchwały.  Jest  to  program,
który należało odświeżyć program. Poprosił o zadawanie pytań.
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  stwierdził,  że  program  niewiele  różni  się  od

poprzedniego,  ale  różnica  jest  w  części  dotyczącej  zabytków  na  terenie  Gminy.

Z  programu  zostały  usunięte  tabele  określające  zabytki  wpisane  do  rejestru

zabytków  województwa  warmińsko-mazurskiego,  zostały  usunięte  tabele

zabytków  wpisane  do  gminnej  ewidencj i  zabytków.  To,  co  w  programie  się

pojawiło  jest  to  luźna  informacja  bez  dokładnego  przypisania  tym  obiektom

cech zabytkowych.  Są tylko  ogólne stwierdzenia.  Wymienił  przykład Mielna  „na

terenie  Gminy  zlokalizowano  szereg  zabytkowych  cmentarzy  katolickich  i

ewangelickich,  większość  z  nich  założono  w  XIX  w.  oraz  na  początku  XX  w.,

nie  wszystkie  wpisane  są  do  gminnej  ewidencj i  zabytków….  W  Mielnie

cmentarz  komunalny  czynny  położony  w  południowo-zachodniej  części  wsi.”

Stwierdził ,  że  nie  zna  cmentarza  na  terenie  Mielna,  który  jest  czynny.  Ponadto

w  drugim  zdaniu  jest  „cmentarz  komunalny  zamknięty,  groby  żołnierzy

niemieckich  pochodzą  z  I  wojny  światowej”,  na  terenie  Mielna  są  trzy

cmentarze  związane  z  działaniami  w  I  wojnie  światowej  a  nie  wiadomo,  o  który

cmentarz  chodzi.  Zapytał  czy   jest  prowadzona  gminna  ewidencja  zabytków  i

jeżel i  tak  to,  dlaczego  nie  jest  udostępniona  na  stronie  BIP,  aby  mieszkańcy

mogli  s ię  zapoznać  gdyż  może  być  to  związane  z  planami  inwestycyjnymi,

budowlanymi,  i tp.

Inspektor- Rydygier Kupisz-  poinformował,  że był  poproszony o przedstawienie
uchwały  natomiast  zajmował  się  nią  Pan  Dawid  Rachuba,  który  odszedł  z  pracy.
Stwierdził,  że  jest  prowadzona  ewidencja  zabytków  i  nie  ma  przeszkód,  aby
została  umieszczona  na  BIP.  W Mielnie  jest  jeden  cmentarz  z  I  wojny światowej
ten  w  lesie,  należy  on  do  lasów  państwowych,  ale  opiekunem jest  gmina  oraz  są
dwa  pomniki  żołnierzy  przy  drodze  wojewódzkiej  z  II  wojny  światowej.
Cmentarz czynny jest  za szkołą w stronę lasu.
Radny– pan Ryszard Bala- zapytał o cmentarz w parku. 
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Inspektor-  Rydygier  Kupisz-  odpowiedział,  że  nie  odnaleziono  śladów  grobów
było wskazane miejsce gdzie miały być groby, ale nic nie było.
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  stwierdził,  że  program  ma  sens,  jako  źródło
informacji  na  temat  zabytków i  sposobów ochrony,  ale  część  dotycząca  zabytków
na  terenie  gminy potraktowana  jest  ogólnie  i  niewiele  z  tego  wynika,  dodatkowo
informacje  są  błędne.  Zaproponował,  aby  przemyśleć,  w  jaki  sposób  uzupełnić
informacje o zabytkach na terenie Gminy Grunwald.
Radna - pani Ewa Bawolska – wyraziła sugestię,  że w programie o współpracy z
organizacjami  pozarządowymi  jest  35  tys.  na  renowacje,  czy  te  środki  nie
powinny być przypisane do tego programu.  Odniosła  się do wypowiedzi  Ryszarda
Bali,  że  nie  wystarczy  prowadzić  ewidencję  zabytków,  ale  powinien  być
udostępniony.  W  sprawie  opisu  zabytków,  jakie  one  są  i  gdzie  się  znajdują
powinno  być  w  oddzielnej  publikacji  albo  w  samym  programie,  bo  tak  nie  jest
czytelnie. 
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  odpowiedział,  że  jest  to  program  opieki  nad
zabytkami  gminy  grunwald  a  informacja  o  krajowym  rejestrze  zabytków  może
jest  istotna w programie,  ale  głównie powinno być ustalone  w jakim stanie  są  na
terenie  gminy  a  dopiero  potem  zastanawiać  się  jak  o  nie  dbać.  Część  dotycząca
zabytków  Gminy  Grunwald  powinna  być  opracowana  szczegółowo  a  nawet
załączona mapa z  zaznaczonymi zabytkami,  które na terenie  Gminy Grunwald się
znajdują.  Fakt,  że  program  będzie  odbierany  jako  biuletyn  informacyjny  nie
przeszkadza. Sam program w obecnym kształcie jest spisem pobożnych życzeń. 
Radni więcej uwag nie zgłosili.

4.7    w sprawie  przyjęcia  Regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku  na  terenie

Gminy Grunwald  .

Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska-  przedstawiła  projekt  uchwały.
Regulamin  utrzymania  czystości  i  porządku  na  terenie  gminy  stanowi  wykonanie
ustawowego  obowiązku,  wynikającego  z  art.  4  ust.  1  ustawy  z  dnia  13  września
1996  r.  o  utrzymaniu  czystości  i  porządku  w  gminach  zobowiązującego  organ
stanowiący  jednostkę  samorządu  terytorialnego  do  określenia  szczegółowych
zasad  utrzymania  czystości  i  porządku  na  terenie  gminy.  W  związku  z  decyzją
Zarządu  Związku  Gmin  Regionu  Ostródzko-Iławskiego  „Czyste  Środowisko”  z
siedzibą  w  Ostródzie  podjętą  podczas  posiedzenia  w  dniu  25  września  2019  r.,
zmiany  prawa  miejscowego  dotyczącego  gospodarki  odpadami  komunalnymi  na
terenie Związku powinny wejść w życie kompleksowo z dniem 1 czerwca 2020 r.
Radny-  pan Sławomir Matuszewski-  zapytał  o  opłaty  za  śmieci  od  osoby i  było
od faktycznie zamieszkałych osób a niezameldowanych,  czy to nadal obowiązuje?
Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska -odpowiedziała,  że  w deklaracji  wskazuje
się tylko osoby zamieszkałe, które generują śmieci,  nie jest ważny meldunek.
Przewodnicząca Komisji  -  pani  Małgorzata Kamińska –  oznajmiła,  że jeżeli  są
zmiany to należy złożyć aneks i wskazać konkretną liczbę osób.
Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  w  związku  z  §9  określającym  wymagania  przy
myciu  i  naprawie  pojazdów  samochodowych,  obawia  się  jak  będzie  to
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realizowane,  jak  myć  auta,  aby woda  ściekowa nie  spływała  do  gruntu.  Zapytała,
czy gmina planuje działania,  aby ułatwić mieszkańcom przestrzegania prawa?
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  stwierdził,  iż  auta  należy
myć w miejscach przystosowanych tj .  myjnie samochodowe. 
Radna - pani Ewa Bawolska –  dodała, że na terenie gminy nie ma.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  zgodził  się,  że  nie  ma  i
zaproponował,  aby  któryś  z  Radnych  mógł  zająć  się  taką  dochodową
działalnością.  Poinformował,  że  poczynił  działania,  aby  w  gminie  powstała
myjnia  samochodowa,  ale  są  to  wstępne  ustalenia.  Nie  jest  obowiązkiem  gminy
zapewnić myjni jest to po stronie przedsiębiorców.
Radna -pani Ewa Ziejewska-  zapytała,  czy w związku z obowiązkiem segregacji
wspólnoty mieszkaniowe będą miały określone zasady, bo nie jest  określone.
Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska -  odpowiedziała,  że  zarząd  wspólnoty

powinien  zgłosić  się  do  związku  gmin  złożyć  deklarację  i  wtedy  wspólnota

otrzyma  gniazdo  i  pojemniki,  jak  już  są  na  terenie  gminy.  Warunek  jest,  aby

mieszkańcy  przynależący  do  danej  wspólnoty  segregowali  i  dbali  o  porządek,

gdyż odpowiadają za pojemniki.

Radna  -pani  Ewa  Ziejewska-  zapytała,  jeżeli  nie  będzie  segregacji  to  wszyscy
mieszkańcy płacą podwójną stawkę 44 zł.
Podinspektor- pani Natalia Smolińska - potwierdziła.

Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  dodał,  że  jest  nad  tym
kontrola,  gdyż  samochody  śmieciarki  wyposażone  są  w  kamery  i  będzie  to  do
weryfikacji.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  dodała,  że  każdy
rodzaj śmieci będzie odbierany przez oddzielne samochody.
Radny-  pan  Sławomir  Matuszewski-  zapytał,  czy  jeżeli  w  gospodarstwie

domowym jest kompostownik to czy opłaty są niższe i jak to udowodnić.

Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska -  odpowiedziała,  że  zaznacza  się  fakt

posiadania  kompostownika  w  deklaracji  i  może  być  to  poddane  kontroli.  Zniżka

to  5  zł  od  sumy  opłat.  Jeżeli  podczas  kontroli  okaże  się,  że  kompostownika  nie

ma  traci  się  zniżkę  i  jest  się  zawieszonym  na  pół  roku  od  możliwości  ubiegania

się  o  nią.  Definicja  kompostownika  nie  jest  podana  w  ustawie,  ale  wiadomo,  że

muszą się znajdywać tylko odpady bio. 

Radny– pan Ryszard Bala -  poprosił  o  wytłumaczenie  zniżki  5  zł  od  sumy opłat.
Jeżeli  jest  1  osoba,  która  posiada  kompostownik  to  otrzymuje  5  zł  zniżki.
Gospodarstwo  z  5  osobami  także  z  kompostownikiem,  które  generują  więcej
śmieci  też  uzyskują  5  zł  zniżki.  Stwierdził,  że  jest  to  niesprawiedliwe  i  poprosił
Wójta o wstawiennictwo w Związku Gmin o zniżkę dla każdej osoby.
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- wytłumaczył ,  że jedna osoba
nie  wytwarza  dużo  odpadów  biodegradujących,  założenie  zniżki  dotyczy
gospodarstw/nieruchomości np. skoszona trawa, itp.  
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Radny–  pan  Ryszard  Bala-  stwierdził,  że  ilość  odpadów  od  1  osoby a  od  5  jest
różna i te rozwiązanie jest niesprawiedliwe. 
Radna - pani Ewa Bawolska – zapytała,  jak będzie wyglądała kontrola miejsc do
mycia aut oraz składowania śmieci, i  jakie będą kary?
Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska -  odpowiedziała,  że  za  składowanie

śmieci  odpowiedzialny  jest  związek  gmin,  który  ma  możliwość  kontroli  i

naliczeniu  kary  w  wysokości  podwójnej  opłaty  za  śmieci.  Miejsca  do  mycia  aut

kontrolowane będą przez gminę.

Radna - pani Ewa Bawolska – zapytała,  jak planuje się kontrolę.
Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska -  na  podstawie  informacji  będą

podejmowane interwencje. 

Radni więcej uwag nie zgłosili.

4.8    w sprawie  przyjęcia  Programu Ochrony Środowiska  dla  Gminy Grunwald  na

lata 2019-2022 z perspektywą na lata  2023-2026  .

Podinspektor-  pani  Natalia  Smolińska-  przedstawiła  projekt  uchwały.
Podstawowym  celem  sporządzenia  i  uchwalenia  programu  ochrony  środowiska
jest  realizacja  przez  jednostki  samorządu  terytorialnego  polityki  ochrony
środowiska zbieżnej  z  założeniami  najważniejszych dokumentów strategicznych i
programowych.  Programy  ochrony  środowiska  powinny  stanowić  podstawę
funkcjonowania  systemu zarządzania  środowiskiem spajającą  wszystkie  działania
i  dokumenty  dotyczące  ochrony  środowiska  i  przyrody  na  szczeblu  danej
jednostki samorządu terytorialnego.
Radni uwag nie zgłosili.

4.9   w  sprawie  przystąpienia  do  opracowania  Wieloletniego  Planu  Inwestycyjnego  Gminy
Grunwald.
Sekretarz  Gminy  –pan  Jan  Sokołowski  –  przedstawił  projekt  uchwały.
Przypomniał,  że  Radni  wcześniej  już  wnioskowali  o  powstanie  Planu
Inwestycyjnego  i  powinien  być  już  opracowany.  Poprosił  o  zmianę  w §3  terminu
realizacji  powstania  Wieloletniego  Planu  Inwestycyjnego,  obecnie  jest  termin  do
30.06.2020r.  a w związku z panującą sytuacją jest  on mało realny.  Zaproponował,
aby  termin  zmienić  do  30.09.2020r.  dodając,  że  będą  starania,  aby  był  jak
najszybciej .
Przewodnicząca  Rady  Gminy-  pani  Celina  Lecewicz-Husar-  zaproponowała
termin  31.12.2020r.  gdyż należy przeprowadzić konsultacje  społeczne  i  termin do
30.09.2020r. też jest  mało realny.
Sekretarz  Gminy  –pan  Jan  Sokołowski  –  zgodził  się,  że  data  31.12.2020r.  jest
lepszym terminem.
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  poprosił  aby w  uchwale  był  termin  31.12.2020r.  ale
nie  czekajmy  do  końca,  aby  program  opracować.  Należy  zacząć  opracowanie
wtedy,  kiedy będzie  to  możliwe  i  bezpieczne,  data  30.09.2020r.  może  okazać  się
nierealną.  
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Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  poddała  pod
głosowanie aby w uchwale w §3 terminu realizacji powstania Wieloletniego Planu
Inwestycyjnego to 31.12.2020R.

Rada Gminy w głosowaniu jawnym:

- 9 głosami za;

- 5 głosami przeciw

- wstrzymujących nie było

Rada  Gminy  przyjęła  poprawkę  do        §3        Wyznacza  się  ostateczny  termin
przedłożenia  Radzie  Gminy  Grunwald  projektu  uchwały  z  opracowanym
Wieloletnim  Planem  Inwestycyjnym  Gminy  Grunwald  do  dnia  31  grudnia
2020 roku. 
Radni więcej uwag nie zgłosili.

4.10         w  sprawie  umorzenia  pożyczki  dla  Ochotniczej  Straży  Pożarnej  we
Frygnowie 
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  przedstawił  projekt
uchwały.  Przypomniał czego i  na jakich warunkach była udzielona pożyczka i  aby
ją umorzyć potrzebna jest uchwałą Rady Gminy.
Radni uwag nie zgłosili.

Ad pkt. 5.
Przewodnicząca Komisji - pani Małgorzata Kamińska –  kolejny punkt to wolne
wnioski  i  zapytania.  Przedstawiła  podanie Pana XXX XXX  w sprawie rozłożenia
na  raty  długu,  odczytała  wniosek  wraz  z  uzasadnieniem  (zał.  nr  4)  oraz  poddała
pod głosowanie.  

Rada Gminy w głosowaniu jawnym:

- 14 głosami za;

- przeciw nie było;

- wstrzymujących nie było

Rada  Gminy  jednogłośnie  przychyliła  się  do  wniosku  o  rozłożenie  na  raty

zaległości.

Radny–  pan  Ryszard  Bala-  zapytał,  w  jakim  procencie  należności
przeterminowane lub rozłożone na raty wpływają na rachunek urzędu.
Skarbnik  Gminy-  pani  Sylwia  Kierebińska-  obiecała,  że  sprawdzi  i  udzieli
informacji.  
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Wójt  Gminy  Grunwald-  pan Adam Szczepkowski-  stwierdził,  że  zapoznał  się  z
danymi  dwa  miesiące  temu.  Poinformował,  że  dwie  osoby  nie  spłacają  a  jedna
osoba płaci ale z opóźnieniem, pozostali terminowo spłacają.
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  spytał,  czy  rozkładanie  na  raty  przynosi  pozytywne
skutki.  
Wójt Gminy Grunwald- pan Adam Szczepkowski- zapewnił,  że tak.
Przewodnicząca  Komisji  -  pani  Małgorzata  Kamińska  –  złożyła  na  prośbę
Radnej  Ewy  Ziejewskiej  wniosek  o  dostarczanie  na  sesji  materiałów  w  formie
papierowej.  Poprosiła  o  zgłoszenie  do  pracownika  obsługi  Rady  Gminy  kto  z
Radnych chce otrzymywać papierową wersję.   
Podinspektor-  pani  Iwona  Mikołajczak-  oznajmiła,  że  w  zakresie  obowiązków
pracownika  obsługi  Rady  Gminy  jest  zapis  o  wysyłce  materiałów  za
pośrednictwem portalu  posiedzenia.pl  na  indywidualne  adresy  mailowe  Radnych,
jeżeli ma być zmiana na formę papierową to prosi o decyzję Wójta.  
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  stwierdził,  że  zostały
poniesione  koszty  w  sprzęt  i  oprogramowanie  aby  można  było  korzystać  za
pośrednictwem  Internetu.  Przypomniał,  że  to  Radni  wnioskowali  o  tą  formę
wysyłania  materiałów  oraz  aby  były  oszczędności  w  postaci  papieru  i  pracy
urzędników.  Stwierdził,  że  należy  iść  z  postępem  i  nie  wracać  do  formy
papierowej,  zaproponował  szkolenie  z  programu dla  osób,  które  mają  problemy z
obsługą.  
Radna  -  pani  Ewa  Bawolska  –  zgodziła  się,  że  należy  iść  do  przodu  ale  są
sytuacje,  które  ograniczają  pracę  radnym  i  zrobienie  odstępstwa  dla  jednej  czy
dwóch  osób  nie  utrudni  pracy  urzędnikom.  Dostęp  do  Internetu  jest  potrzebny  a
często  jest  z  tym  problem.  Poprosiła  aby  Wójt  zgodził  się,  aby  dla  dwóch  osób
wprowadzić formę papierową.
Radni-  pani  Ewa  Ziejewska-  oznajmiła,  że  „Radni  nie  są  nieuczeni”  tylko  jest
problem  z  połączeniem  z  Internetem  dlatego  jest  problem  z  odczytaniem
materiałów.  Czy  będzie  podłączenie  do  sieci  ze  skrzynki  przy  świetl icy,  bo
mieszkańcy się pytają? 
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  wyraził  zrozumienie,  ale
poprosił  o  zrozumienie  także   przez  radnych.  Stwierdził,  że  w przyszłości  będzie
cała gmina objęta, w pierwszej kolejności podłączone są szkoły.
Radna-  pani  Krystyna  Zwalińska-  poprosiła  aby  uchwały  finansowe  były  w
formie papierowej.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-   obiecał,  że  jeżeli  będą
wyjątkowe sytuacje  to  oczywiście  wspomoże radnych,  ale  nie  będziemy się  cofać
do wersji  papierowej, nie za każdym razem.
Sekretarz  Gminy  –pan  Jan  Sokołowski  –  zaproponował,  aby  zorganizować
szkolenie dla radnych z obsługi portalu posiedzenia.pl.
Radny–  pan  Ryszard  Bala-  uznał,  że  propozycja  szkolenia  może  mieć  dobry
skutek  o  ile  będą  chętni.  Stwierdził,  że  każdy  może  poprosić  o  pomoc  dzieci,
wnuka,  kogoś,  kto  biegle  obsługuje  sprzęt  informatyczny  i  wytłumaczy  obsługę.
Stwierdził,  że  program posiedzenia.pl  jest  intuicyjny i  prosty,  że  każdy powinien
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sobie  poradzić,  brak  internetu  jest  realnym  problemem  i  należy  rozwiązać  ten
problem. 
Przewodnicząca  Rady  Gminy-  pani  Celina  Lecewicz-Husar-  zapytała  o
hydranty  w  poszczególnych  miejscowościach,  czy  są  czynne  i  zdatne.  Poprosiła,
aby sprawne hydranty oznaczyć a niesprawne naprawić.
Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-  odpowiedział ,  że  jest  to
ważny  temat.  Nie  wszystkie  hydranty  są  sprawne  i  w  ramach  posiadanych
środków  są  one  naprawiane,  koszt  naprawy  to  ok.  700  zł  za  szt. ,  licząc  w  skali
całej  gminy są  to  ogromne  koszty.  Strażacy są  poinformowani,  które  są  sprawne,
a które nie.
Przewodnicząca Rady Gminy- pani  Celina Lecewicz-Husar-  poinformowała,  że

na  nowej  drodze  w  Gierzwałdzie  w  od  Frygnowa  w  kierunku  cmentarza

usytuowanie hydrantu jest niebezpieczne. 

Wójt  Gminy  Grunwald-  pan  Adam  Szczepkowski-   odpowiedział,  że  tą  drogą
nie  mogą  poruszać  się  duże  samochody  ale  poprosi  Kierownika  RGK  o
sprawdzenie,  i w razie potrzeby zostanie przestawiony.

Ad  pkt.  6.  Wobec  zreal izowania  porządku  obrad,  Przewodnicząca  Komisji
Kultury,  Oświaty i Zdrowia  Rady Gminy zamknęła posiedzenie Komisj i .

Protokołowała
Przewodnicząca Komisji  Kultury,

Oświaty i Zdrowia. 

Iwona Mikołajczak
Małgorzata Kamińska
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